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Novice. 

Deželni zbor kranjski. 
V jednajst i seji dne 31. januvarija stavijo posl. 

Globočnik in tovariši nastopni nujni predlog: 1. Deželni 
zbor Vojvodine Kranjske izieka, da bi bilo za olajšanje in 
povzdigo lokalnega osobnega prometa in gorenjski c. kr. drž. 
železnici zelo potrebno, če bi se na progi Ljubljana-Trbiž ali 
vsaj na progi Ljubljana-Jesenice upeljala dva osobna vlaka, 
od katerih bi j eden vsak dan odhajal iz Ljubljane okoli 
7. ure zvečer, drugi pa prihajal z Gorenjskega v Ljubljano 
okoli 8. do 9. ure zjutraj ; — 2. deželnemu odboru se na
roča, da nemudoma odpošlje v smislu sklepa ad 1) sestav
ljeni prošnji na visoko c. kr. železnično ministerstvo na Du
naju in na c. kr. železnično ravnateljstvo v Beljaku. Posl. 
Globočnik utemeljuje nujnost poudarjajoč prikladnost tako-
zvanega potresnega vlaka, ki je vozil lansko polletje mej 
Ljubljano in Lescami in ustrezal popolnoma zahtevam pre
bivalstva. Sedanji železniški vozni red na tej progi je ne
ugoden za lokalni promet. Uvedba predlaganih vlakov bi temu 
odpomogla. Nujnosti predloga se pritrdi. Posl. Ažman pod
pira predlog. Na nasvet posl. Hribarja se predlog sprejme, 
ne da bi se preje odkazal odseku. — Posl. Murnik poroča 
imenom dež. odbora glede izločitve davčnih občin Cajnarje, 
Jeršiče, Kranjce, • Kremenica, Osredek, Otave, Eavne, pri Št. 
Vidu, Žilce in Štruklova vas in občine Bloke in ustanovitve 
samostojne selške občine Žilce ter glede priklopitve te nove 
občine k sodnemu okraju cerkniškemu. Poročevalec predlaga 
izločitev. Dotični zakon ce potrdi in sklene priporočati prošnjo 
teh občin za priklopitev k sodnemu okraju Cerkniškemu. — 
Isti poslanec poroča glede izločitve davčnih občin Unec in 
Rakek iz selške občine Planina ustanovitve istih kot samo* 
stojna sekka občina Rakek in priklopitev k sodnemu okraju 
cerkniškemu. Dotični zakonski načrt glede izločitve in ustano* 
vitve občine obvelja in zbor sklene priporočati prošnjo glede 
priklopitve k sodnemu okraju cerkniškemu. — Isti poslanec 
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poroča glede izločitve davčnih občin Leskovec in Senuče iz 
selške občine krške, potem glede izločitve davčnih občin Der-
novo in Veliki Podlog iz selške občine Cerklje ter združitve 
teh štrih davčnih občin s selško občino Leskovec Poročevalec 
predlaga dotični načrt zakona, ki se odobri. — Ist i poslanec 
poroča glede izločitve davčnih občin Mačkova vas in Šele iz 
občine Kočevje. Tudi načrtu zakona glede te izločitve se pri
trdi Lani skleneni zakon o tej zadevi se pa umakne. — 
Posl. dr. Tavčar poroča imenom upravnega odseka o vladni 
predlogi z načrtom zakona, s katerim se dopolnuje § 13. za
kona z dne 26. oklobra 1887. L, drž zak. št. 2. iz 1. 1888. 
o razdelbi skupnih zemljišč in o uredbi dotičnih skupnih 
pravic do uživanja in oskrbovanja Poročevalec predlaga na
slednji zakonski načrt: § 1. Za krajne komisarje se smejo 
razven oseb, zaznamenovanih v § 13. zakona z dne 26. okt. 
1887. 1. dež zak. št. 2. iz 1. 1888, postaviti tudi takšne 
osebe, ki so v smislu ukaza poljedelskega ministerstva z dne 
18. nov. 1895. 1. drž zak. št. 175. usposobljene v dosego 
kakšnega z IX Činovnim razredom združenega mesta v stanu 
pravoslovno upravnih uradnikov pri upravi državnih in za-
kladnih posestev ter imajo za razdelbeno in uredbeno posto
panje potrebno zemljedeljske znanosti. § 2. Mojim ministrom 
za poljedelstvo, notranje stvari in za pravosodje je naročeno 
izvršiti ta zakon. Zakonu se pritrdi. — Imenom finančnega 
odseka poročajo: Posl. Klun o prošnji ljudskih učiteljev za 
potresne podpore in predlaga: I. Učiteljskemu osobju mestnih 
javnih ljudskih šol ljubljanskih s šolskim slugo vred, kakor 
tudi učit. osobju pri sv. Petru v Ljubljani in v Šiški dovo
ljuje se iz dež. zak. za 1. 1896. se jednokratna potresna 
podpora, ki naj znaša pri učiteljstvu, katero dobiva stanarino 
po 50 °/0 njegove zakonom določene stanarine, pri onih pa, 
ki stanarine ne dobivajo, po 30 gld. za vsakega. II. Razun 
tega se dovoljuje še za preteklo leto nadučitelju Ant. Javor-
šeku v Šiški potresna doklada 20 °/0 akt. užitkov v znesku 
83 gld., učiteljici Frančiški Wrus9 v Šiški pa 15% v znesku 
39 gld. III S tem so rečene vse prošnje učiteljskega osobja 
glede podelitve ali podaljšanja potresnih doklad. Posl. Grlo-
bočnik predlaga, da naj se dovoli potresna podpora tudi 
učiteljskemu osobju v Kranju in Škotji Loki. Posl. Hribar 
poudarja, da se za učitelje skrbi preveč mačehovsko. Vredni 
so večje podpore. Govornik želi, da se vsaj v prihodnje bolj 
ozira na nje. Pri glasovanju se sprejmo predlogi finančnega 
odseka. Globočnikov predlog se je odklonil — Isti poslanec 
poroča o prošnji učiteljske vdove Kmet Ane za zvišanje odgo-
jilnih doneskov, oziroma pokojnine in predlaga, naj se prošnja 
odkloni. Sprejeto. — Posl. dr. Papež poroča o prošnji žu
panstva v Motniku glede podpore za napravo vodovoda in 
predlaga, naj se izroči dež. odboru v rešitev. Sprejeto. — 
Posl. dr. Žitnik poroča o prošnji mlinarja Janeza Adamiča 
v Ponikvah glede podpore za iztrebljevanje požiralnikov in 
predlaga, naj deželni odbor kakor hitro mogoče odpošlje v 
Ponikve deželnega inženirja, ki naj preišče poškodbe ter pri
merno nasvetuje, deželni odbor pa primerno reši prošnjo. 
Obvelja. — Posl. dr. Papež poroča o prošnji katol. politič
nega društva v Vipavi za pospeševanje uravnave Vipavščice 
oziroma za podaljšanje v to dovoljenega kredita. Poročevalec 
predlaga več resolucij, ki merijo na preiskavo razmer in 
uravnavo Vipavščice in nasvetuje, naj se podaljša v svrho do
voljeni kredit 15.000 gld. za tekoče leto. Poročevalčevim 
predlogom se pritrdi. — Posl. Lenarčič poroča imenom 
upravnega odseka o cestni zgradbi iz Rovt v Žiri in predlaga, 
naj se stvar za toliko časa odgodi, da bode vse dognano. 
Predlogu se pritrdi. — Posl. Jelovšek poroča o uvrstitvi 
v cestnem okraju Ribniškem v vasi Breg se nahajajočega čez 
potok Bistrico držečega mostii med stavbene objekte krajnih 
oest. Predlogu se pritrdi. — Posl. Loy poroča o uvrstitvi 
nekega občinskega pota v kočevskem cestnem okraju med 
okrajne ceste in predlaga da se pot uvrsti mej okrajne ceste. 

Sprejeto. — Posl. Lenarčič poroča o prošnji županstev v 
Idriji, Dolih in Rovtah za uvrstitev občinske ceste Idrija-Dole-
Rovte med okrajne ceste in predlaga, da se zadeva izroči de
želnemu odboru v rešitev. Predlog se sprejme — Poslanec 
Kersnik poroča o prošnji županstva v Dolu za uravnavo 
Kamniške Bistrice pri Dolu in predlaga naj se deželnemu 
odboru naroči, da skrbno stvar preišče in potrebno pripravi 
ter v prihodnjem zasedanju o tem poroča. Posl. Kajdiž pri
poroča prošnjo in dostavi še predlog, naj se deželni tehnik 
odpošlje, da preišče bistriško strugo od domžalskega mostu 
do iztoka v Savo. Predlog upravnega odseka in dodatni predlog 
posl. Kajdiža se sprejmeta. — Posl. Povše poroča glede 
podpore živinozdravniku v Radoljici za službena pota v Bohinj 
in predlaga naj se odstopi priporočilno deželnemu odboru v 
rešitev. Sprejeto. — Isti poslanec poroča o prošnji občine 
Lokvice, okraj Črnomelj, da bi deželni hidrotehnik izdelal na
črte za napravo vodovoda in predlaga naj se izroči priporo
čilno deželnemu odboru v rešitev. Posl. Schvveiger pripo
roča prošnjo in prosi, da bi se hitrotehnik še letos poslal 
Predlog upravnega odseka se sprejme. — Isti poslanec po
roča o prošnji občine Lokvice, okraj Črnomelj, da bi deželni 
hidrotehnik izdelal načrte za napravo vodovoda in predlaga, naj 
se izroči priporočilno deželnemu odboru v rešitev. Poslanec 
Schvveiger priporoča prošnjo in prosi, da bi se hidrotehnik 
Še letos poslal. Predlog upravnega odseka se sprejme. — Isti 
poslanec poroča o prošnji podobČin Stulor in Stare Fužine za 
zboljšanje planin Udičenvrh, Grrintojca in Tost ter o prošnji 
podobčine Srednja vas v Bohinji za zboljšanje planin Konj-
šica in Praprotnica. Poročevalec predlaga, naj se deželnemu 
odboru naroči, da prosilcem nakaže podporo iz svote, dovo
ljene v to svrho, ob jednem pa tudi poljedelsko ministerstvo 
prosi podpore. V prihodnje pa naj dež. odbor za zboljšanje 
planin vstavi primerno svoto v deželni proračun. Posl. Ažman 
priporoča te predloge, ki se sprejmo. — Na to se je vršila 
volitev deželnega odbora. Iz skupnine veleposestnikov je bil 
izvoljen deželnim odbornikom posl. dr. Schaffer njegovim 
namestnikom posl. baron Wurzbach. Poslanci mest in trgov 
ter trgovske in obrtniške zbornice so volili deželnim odbor
nikom poslanca Murni k a in njegovim namestnikom posl. 
Kersnika. V skupini poslancev kmetskih občin se je izvolil 
deželnim odbornikom posl. Povše njegovim namestnikom posl. 
dr. Žitnik. Cela zbornica je izvolila deželnim odbornikom 
posl. dr. Tavčarja in njegovim namestnikom posl. dr. Ma-
j ar on a, ki sta dobila po 19 glasov. Posl. dr. Papež je 
ostal s 15 glasovi v manjšini. 

V dvanajsti seji dne 4. februvarija stavijo posl. L e 
narčič in tovariši nastopni samostalni predlog: „V povspe-
ševanje industrije in trgovine po deželi Kranjski osnuje se 
urad naslonjen na trgovinsko in obrtno zbornico Kranjsko, ka
teri ima stopiti v zvezo s trgovskim muzejem dunajskim in 
kateri ima nalog: 1. dajati nepristranske strokovne podatke 
onim, kateri se za kako stroko industrije ali trgovine zani
majo; 2. preučiti sedanjo industrijo kranjsko ter nje zastop
nikom pomagati s tem da jih seznanja s potrebami v cesarstvu 
kakor tudi v inozemstvu ter je seznanjati z raznimi trgi; 3 . 
Preučiti naravne in gmotne pogoje po deželi Kranjski za 
osnovo novih industrijalnih podjetij. — Urad je vezan redno 
poročati dež. odboru o svojem delovanju. V pokritje stroškov 
postaviti je v proračun dež zaklada primeren znesek kot 
redna potrebščina. Dež. odboru se naroča, da za osnovanje 
tega urada nemudoma potrebno ukrene". — Utemeljevanje 
se postavi na dnevni red prihodnje seje. — Posl. dr. Žitnik 
poroča o prošnji županstva tv Trebnjem glede brezobrestnega 
posojila 3000 gld. za nakup hiše za stanovanje učitelja in 
predlaga, da se odstopi deželnemu odboru v primerno rešitev 
Posl. Košak podpira prošnjo. Predlog finančnega odseka se 
sprejme. — Posl. Klun poroča o prošnji učiteljeve vdove 
Pirnat Jožefe za zvišanje pokojnine, oziroma miloščine in pred-



laga naj se odkloni. Sprejeto. — Posl. dr. Žitnik poroča o 
proSnji Mihaela Hladnika, posestnika v Vadičah pri Kovorju 
glede podpore za nakup živine in predlaga, naj se priporočilno 
odstopi dež odboru. Sprejeto. — Posl Po v še poroča o proš
nji glede podpore za napravo vodnjaka na šolskem vrtu v 
Šturiji in predlaga, naj se odstopi dež. odboru. Sprejeto. — 
Is t i poslanec poroča o prošnji kmet podružnice v Logatcu za 
podaljšanje podpore 500 gld. za razstavo. Prošnji se ustreže 
z dostavkom, da se podpora izplača, ko bode razstava izvr
šena. — Posl. pl. Langer poroča o uvrščenju obč. pota od 
Kostanjevice do okr. ceste poleg Zameškega med okr. ceste in 
predlaga, da naj dež inženir pregleda cesto in da naj dež. 
odbor v prihodnjem zasedanju stavi primeren predlog Obvelja. 
— Posl. Kersnik poroča o prošnji županstva v Eafolčah 
glede naprave vodovoda v Vrhovljah in predlaga, da naj se 
s priporočilom izroči deželnemu odboru. Sprejeto — Posl. 
J e lovšek poroča o prošnji županstva v Praprečah v litijskem 
okiaju za uvrstitev občinske ceste od sv Lorenca do vasi 
Stranje mej okrajne ceste in predlaga, naj se odstopi dež. 
odboru. Sprejeto. — Posl. Lenarčič poroča o ugovoru več 
posestnikov iz Gorij zaradi odklonitve zgradbe ceste iz Re
čice v Spod. Gorje in predlaga, naj zbor ostane pri svojem 
sklepu. Predlogu se pritrdi. — Posl. Je lovšek poroča o 
prošnji občine Velike Lipljene in Videm za boljšo cestno 
zvezo z ..okrajno cesto pri Ponikvah, oziroma s kolodvorom v 
Dobrepoljah in predlaga, naj se odstopi dež odboru. Sprejeto. 
— Imenom upravnega odseka konečno poroča posl. Povše 
o poročilu glede delovanja deželnega odbora in sicer o točki 
„deželna kultura". K poročilu glede uravnave Save v progi 
Senožet-RibČe nasvetuje resolucijo, naj dež. odbor glede pro
daje prodov, ki se pridobe pri uravnavi Save, ničesar ne 
ukrene, dokler se ne bo v tem odločila c. kr. vlada. Dež. 
predsednik baron Hein izjavlja, da je vlada principijelno 
proti zahtevi resolucije. Posl. Kersn ik priporoča, da deželni 
odbor prizanesljivo postopa s prebivalstvom pri prodaji prodov. 
Resolucija se na to sprejme. Posl. H r i b a r poudarja k 
točkam, ki govore o vodovodih, da dežela sama ne more s 
svojimi tehniškimi močmi zmagovati obilih del za napravo 
vodovodov. Pomagati mora tudi država in predlaga v tem 
smislu resolucijo. Dež. inženirju Hraskemu predlaga, naj se 
podeli naslov višjega inženirja. Dež predsednik baron Hein 
poudarja, inženirji komaj sami zmagujejo svoje delo, da toraj 
ne morejo deželi pomagati. Oba Hribarjeva predloga se na ta 
na predlog posl. dr. Schafferja izročita finančnemu odseku. 
Posl. Modi c poudarja nujno potrebo nekaterih vodovodov na 
Notranjskem in stavi primer* n predlog, ki se odkaže finanč
nemu odseku. Posl. Hr iba r priporoča, da se skoro zgradi 
vodovod v Cerknici. Posl. Pak iž priporoča rešitev nekih vo
dovodnih razmer na Dolenjskem. Posl. dr. Tavčar toplo pri
poroča, da se že skoro zgradi to li potrebni vodovod v No-
vemmestu. Poslanec Hr iba r želi skorajšnje premestitve bo
taničnega vrta in da se zdaj, dokler se ne premesti, bolj 
skrbi za sedanji botanični vrt. Poslanec Schweiger pripo
roča, da naj se oddajajo dobre in krepke trtne sadike, bodi 
si da so brezplačne ali jih je treba kupovati. V ostalem se 
letno poročilo deželnega odbora glede deželne kulture sprejme 
brez opomb in debate. 

Prihodnja seja je bila včeraj dne 6. februvarija. 
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